

الربط والخانقاوات والزوايا في بيت المقدس عصر سلاطين المماليك ٦٥٨ - ٩٢٣ هـ / ١٢٦٠ - ١٥١٧ م

اسم الطالبة : ابتسام عبدالقادر اليماني

اسم المشرف : محمد سالم باعمر

المستخلص

تتناول الدراسة المجهودات الخاصة والعامة التي بذلتها الدولة المملوكية، لتحقيق أكبر قدر من حاجات المجتمع، وعملت في الوقت نفسه على ترسيخ قيمها كقوة مدافعة عن الإسلام والمسلمين، وأصبحت القدس في العصر المملوكي على درجة كبيرة من الازدهار في مختلف المجالات، وهو ما أطنب فيه المؤرخون من السلف ولعله ليس من بين بلدان الدنيا بلد يحق لها أن تفاخر غيرها بما حوته من مقدسات كمدينة بيت المقدس، موطن كثير من الأنبياء والرسل.

خلصت الدراسة إلى عدد من النتائج الهامة المتعلقة بمدينة بيت المقدس عصر سلاطين المماليك، والاهتمام الذي حظيت به مدينة بيت المقدس في عصرهم، وأن القرن السابع الهجري، الثالث عشر الميلادي هو عصر انتشار الصوفية في العالم العربي والإسلامي، والعدد الوفير من الزهاد والمتصوفة قدموا بيت المقدس بعد الفتح الصلاحي لها عام ٥٨٣ هـ / ١١٨٧ م، وظهرت تدريجياً الطرق الصوفية، ومؤسساتها من زوايا وربط وخوانق، وانتعشت الحركة الصوفية في بيت المقدس، وأصبحت بيوتهم مراكز للتعليم والعبادة والتهجد، وحظيت تلك المؤسسات بعناية واهتمام سلاطين المماليك عناية بالغة.

دُعمت الدراسة بعدد من المصادر التاريخية المعاصرة لتلك الحقبة، إضافة إلى حصيلة كبيرة من الوثائق التاريخية المنشورة التي تناولت حياة المجتمع المقدسي ووقف بعض المؤسسات الصوفية من (ربط وخانقاوات وزوايا) في بيت المقدس وتتبع الدراسة المنهج التاريخي المتمثل في المنهج الوصفي التحليلي، إضافة إلى لجوء الباحثة إلى طرح الأسئلة أحياناً، ومحاولة الإجابة عليها حسب ما ورد في طيات وثائق الحرم القدسي الشريف للتوصل إلى معرفة بعض صور تلك الرعاية التي حظي بها المجتمع آنذاك ..

Charity Inns, Lodges And Devoted Places In Jerusalem At The Age Of The Sultans Mamluki State

**ALYAMANI EBTISAM ABDULGADER
prof. Mohammed Salem bin Amer Bakar Ba Amer**

ABSTRACT

The study focused on private and public efforts made by the Mamluk State in order to achieve as much as possible the needs of the community. it worked at the same time on consolidating its values as a defender of Islam and Muslims , Jerusalem became during the Mamluk era, a large degree of prosperity in various fields, historians former exaggerated in this much . Perhaps there is no city of the world, such as the city of Jerusalem entitled to splurge in other cities, including the holy sites , the home to many of the Prophets.

The study concluded to a number of important results concerning the city of Jerusalem in the era of the Mamluk sultans. The attention given to in their time, and that the seventh hegira century, the thirteenth Georgian century is the era of the greatest Sufi in the Arab and Islamic world. Number of many ascetics and mystics came to the city of Jerusalem after Salahi open to it in 583 AH, 1187 AD, and gradually emerged Sufi orders, and institutions such as Corners, Ribats and Khanqahs, Sufi movement flourished in Jerusalem, their homes became centers of learning, worship and vigils, These institutions have received great care and attention by Mamluk sultans.

The study supported by a number of contemporary historical sources for that era, in addition to the proceeds of a large published historical documents, Which dealt with the life of Jerusalem

society , and some of the institutions of the Sufi Waqf such as (Corners, Ribats and Khanqahs) in Jerusalem. The study followed a systematic historical of descriptive analytical method, The study followed a systematic historical of descriptive analytical method, In addition, the researcher resorted to ask questions sometimes, and try to answer them as stated